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1. VOORAF
De Haagse Markt bruist. Bijna dagelijks bezoeken zo’n 35 duizend mensen uit 
alle lagen van de bevolking deze markt. Deze is dan ook bekend tot over de 
grenzen van ons land. Onze stadsmarkt is befaamd om zijn grote omvang, zijn 
brede aanbod aan koopwaar en allerhande levensmiddelen, zijn multiculturele 
karakter en zijn onmisbare functie als sociale ontmoetingsplaats.

De Haagse Markt verandert voortdurend. Mensen stellen steeds hogere eisen 
aan hun leef- en werkomgeving. Klanten worden mondiger en kieskeuriger. 
Het is dus belangrijk dat een internationale trekpleister als de Haagse Markt 
met zijn tijd meegaat. De marktondernemers hebben de afgelopen jaren laten 
zien snel te kunnen inspringen op veranderingen om zo verzekerd te zijn van 
een continue toestroom van bezoekers. 

Op de eerste plaats is het de ondernemer zelf die de Haagse markt zijn 
 herkenbare uitstraling, sfeer en continuïteit geeft. Het gaat om hardwerkende 
mensen, die in weer en wind hun waren uitstallen voor hele schappelijke 
prijzen. Zij creëren werkgelegenheid (ca. 1.000 banen) en geven de wijk sfeer. 
De leefbaarheid van de Schilderswijk, Transvaal en andere omliggende wijken 
is gebaat bij de Haagse Markt. Het gaat hier niet enkel om een nostalgische, 
volkse traditie maar om een onmisbare faciliteit voor veel mensen. Zeker 
voor hen met een smalle beurs. Aangezien Den Haag ruim 43.000 werklozen 
heeft (bijna 18 procent van de inwoners) is er in onze stad duidelijk een grote 
behoefte aan betaalbare voorzieningen als deze. 

Om verschillende redenen verdient onze Haagse Markt dus alle aandacht van 
de plaatselijke politiek, vooral nu er op de markt sprake is van een ingrijpende 
renovatie. Een belangrijk aandachtspunt hierbij is de onderlinge afstemming, 
samenwerking en communicatie tussen de verschillende partijen die bij het 
reilen en zeilen van de Haagse Markt betrokken zijn. De SP heeft signalen  
ontvangen dat dit proces helaas niet altijd even soepel verloopt. Onder het 
motto ‘zonder onderzoek geen recht van spreken’ is een actieve groep SP’ers 
in januari 2015 gesprekken aangegaan met marktkooplui en bezoekers van de 
Haagse Markt, om zo uit eerste hand te vernemen of er inderdaad problemen 
spelen en zo ja, welke. De resultaten van dit onderzoek zijn te lezen in dit  
rapport.
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2. HET ONDERZOEK
De Haagse Markt is een levend orgaan dat onlosmakelijk onderdeel uit-
maakt van het dagelijks leven in het omringende gebied. Ooit, in 1938, was 
er een  grote, gedwongen verhuizing van de Prinsengracht naar de Herman 
 Costerstraat/Hobbemaplein. De verhuizing was ingrijpend en ging niet zonder 
slag of stoot, inclusief zichtbare protesten van de kleine ondernemers. 
Zowel de marktkooplui als de bezoekers van de Haagse Markt kennen een 
lange traditie van kleine familiebedrijfjes, vertrouwde buurtcontacten en vaste 
klandizie. Zij die al jaren op deze markt staan, hebben er hun wortels. Meer 
nog, ze ontlenen er een deel van hun eigen identiteit aan. Als er dan een grote, 
ingrijpende renovatie op gang komt zoals die nu speelt, is het voor alle betrok-
ken partijen van belang om rekening te houden met deze speciale achtergrond.

Uit de gesprekken die de SP met een zestigtal ondernemers heeft gevoerd, 
blijkt helaas dat er nogal wat schort aan de samenwerking tussen de verschil-
lende partijen. Zo wordt het beeld geschetst dat de gemeente te weinig  
rekening houdt met de dagelijkse belangen en zorgen van de kraamhouders. 

Opvallende klachten en opmerkingen die tijdens de gesprekken aan bod  
kwamen:

• De marktkooplui ervaren al jarenlang een terugloop in het aantal bezoekers.
• De marktkooplui hebben geen vast aanspreekpunt met betrekking tot de 

renovatie.
• Niet iedere ondernemer wordt op dezelfde wijze behandeld.
• Vragen van de kraamhouders worden niet serieus genomen.
• Op- en aanmerkingen van kraamhouders kunnen tegen hen worden ge-

bruikt, zelfs onder dreiging van het intrekken van de vergunning. 
• De keuze voor een extern ingehuurde marktmeester uit Overijssel in plaats 

van een vaste medewerker met meer binding met de stad Den Haag stuit op 
onbegrip. Ook ontvingen wij verschillende klachten over de communicatie-
stijl van de marktmeester.

• Verschillende marktkooplui zijn ontevreden over de rol die de twee ver-
tegenwoordigende organen – de coöperatie van marktkooplui (opgericht 
in 2014) en de Vereniging van Marktkooplui (onderdeel van de Centrale 
Vereniging voor de Ambulante Handel) – vervullen binnen het proces van 
de renovatie. Zo zouden zij onvoldoende rekening houden met de belangen 
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van de marktkooplui en zou er sprake zijn van gebrekkige en/of eenzijdige 
communicatie.  

Het stadsbestuur hecht veel waarde aan de participatie van burgers. In dit licht 
is het schrijnend dat de marktkooplui nauwelijks zeggen te participeren in het 
proces van de renovatie. Dit terwijl alle details van deze renovatie hen direct 
raken in hun dagelijks werk, hun klandizie en inkomen. De resultaten van ons 
onderzoek wekken dan ook sterk de indruk dat het huidige proces van  
aansturing rond de renovatie nader geëvalueerd dient te worden. 

In de volgende hoofdstukken gaan wij nader in op een aantal specifieke 
 onderwerpen die tijdens onze gesprekken met marktkooplui aan bod kwamen: 
het teruglopende bezoekersaantal, de renovatie in het algemeen, de gewenste 
aanleg van een droogloop en de stijging van de vaste lasten.
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3. TERUGLOPEND 
BEZOEKERSAANTAL

De ontwikkeling van de economische bedrijvigheid baart de marktkooplui 
zorgen. Die bedrijvigheid wordt beïnvloed door meerdere factoren, waaronder 
de inkomenspolitiek van onze landelijke regering. Zo moesten lagere- en-
middeninkomens de laatste jaren voortdurend inleveren, hetgeen we terugzien 
in het bestedingspatroon. 

Er leven onder de marktkooplui ook serieuze vragen over de economie-
stimulerende faciliteiten op en rond de markt zelf, zoals de bereikbaarheid 
van de markt voor zowel buurtbewoners als toeristen. Er wordt bijvoorbeeld 
geklaagd over de parkeertarieven: deze zijn zo hoog dat een bezoekje aan de 
markt bijna niet meer rendabel is, terwijl de lage prijzen voor kwalitatief goede 
producten juist een van de belangrijkste redenen is voor veel mensen om hun 
aankopen op de markt te doen. 

Het zal ten slotte geen verrassing zijn dat ondernemers graag zouden zien dat 
de gemeente meer doet om ruchtbaarheid te geven aan de markt, zodat ook 
mensen die minder bekend zijn met de Haagse Markt in de verleiding komen 
een bezoek te brengen.
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4. RENOVATIE
‘De renovatie zelf is niet het probleem. De manier waarop 
daarbij met ons wordt omgesprongen wel!’

De meeste kraamhouders zijn blij met de algehele opknapbeurt van de markt. 
Toch blijkt er in de praktijk veel niet goed te gaan. Beloften worden niet 
nagekomen en regels lijken telkens te veranderen. Het gaat hierbij om zaken 
waar de marktondernemers dagelijks mee te maken hebben, zoals regels voor 
aansluitingen van water en elektriciteit en bescherming tegen slecht weer. Zo 
hoorden wij tijdens een van de vele bezoeken aan de markt dat een onder-
nemer die een kraam was beloofd van dezelfde omvang als hij vroeger tot zijn 
beschikking had, toch ineens flink in ruimte moest inleveren. Wanneer hij 
aan de bel trok bij het marktbestuur, kreeg hij te horen dat hij bij de gemeente 
moest zijn. Wanneer hij zich hierop wendde tot de gemeente, gaf deze juist te 
kennen dat het marktbestuur hierover gaat. Weer andere ondernemers geven 
aan dat er sprake is van een ongelijke behandeling. ‘Alleen de leden van de 
coöperatie krijgen mooie plekken op de hoek’, is een veelvuldig gehoord  
commentaar. Dit soort praktijken doen een aanslag op het gevoel van gelijk-
waardigheid, integriteit en samenwerking; ze doen daarmee afbreuk aan het 
mooie concept van de Haagse Markt. 

Ook hebben verschillende kraamhouders aangegeven dat zij teleurgesteld 
zijn vanwege het verdwijnen van een oude traditie van de markt, namelijk 
de ‘branche ongeregeld’. Voor de renovatie was altijd een deel van de markt 
 gereserveerd voor steeds wisselende kooplui, met hun altijd verrassende 
en zeer voordelig geprijsde waar. Deze branche ongeregeld gaf extra kleur 
en levendigheid aan de markt, en was daardoor een extra trekpleister voor 
 bezoekers. Kortom: dit aspect van de markt had een niet te verwaarlozen  
toegevoegde waarde. Bij de renovatie van de markt is echter geen ruimte  
gereserveerd voor een eventuele terugkeer van de branche ongeregeld. 

Verder ervaren ondernemers te veel overbodige druk en betutteling vanuit 
de gemeente. Zo hebben marktkooplui tijdens gesprekken met de SP hun 
frustraties geuit over de gedwongen aanschaf van dure ‘eenheidsluifels’ om 
koopwaar te beschermen bij regenachtig weer. De aanschaf van zo’n luifel kost 
de eigenaar van een grote kraam maar liefst 1.500 à 2.000 euro. Bedragen die 
zeker niet voor het oprapen liggen in economisch zware tijden. 
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De praktijk op de werkvloer is vaak anders dan wat de regeltjes voorschrijven. 
Daarom is het voor marktkooplui heel belangrijk dat er een serieus luisterend 
oor is voor hun vragen, opmerkingen en noden.
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5. DROOGLOOP
‘De regen is mijn grootste concurrent.’

Om ook bij slecht weer genoeg bezoekers te trekken zouden de ondernemers 
graag zien dat er een droogloop wordt aangelegd over een gedeelte van de 
marktkramen. Terwijl zij een gezamenlijke spaarpot voor zo’n droogloop 
 hebben opgebouwd, hebben de Haagse Welstands- en Monumentencommissie 
en in een later stadium de gemeente de plannen afgewezen. Overkappingen 
zouden niet ‘passen’ bij de nieuwe inrichting van de markt, terwijl een  
dergelijke voorziening voor de marktkooplui van groot belang is. Hiermee 
belet de gemeente de ondernemers om te zorgen voor een continue toestroom 
van bezoekers, ook in de regen. De ondernemers mogen hun geld dus niet  
aanwenden voor het doel waarvoor ze deze spaarpot hebben aangelegd.

Ook is een deel van de nieuw opgeleverde units te hoog gemaakt, waardoor 
sommige marktkooplui nu extra last hebben van wind en regen. Dat is slecht 
voor hun koopwaar, voor de bezoekers en voor de kooplui zelf. Vervolgens 
wordt het hen niet toegestaan om zelf met eigen materiaal iets aan dit ver-
velende probleem te doen (zoals zelf plastic bescherming aanbrengen). De 
eigenaren van de nieuwe units worden nu gedwongen om ‘eenheidsluifels’ aan 
te schaffen. Het mag duidelijk zijn dat deze gang van zaken de marktkooplui 
niet het gevoel geeft dat ze worden gehoord in hun belangen als kleine onder-
nemers. 
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De Haagse Markt op een regenachtige dag.
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6. VASTE LASTEN
‘Ze maken het moeilijker en moeilijker om een eerlijke  
boterham te verdienen maar verhogen de vaste lasten wel 
steeds verder. Nog even en je ziet een enorme leegloop van 
ondernemers, let maar op. Op dit moment staan er nog vele 
nieuwe kramen leeg!’

Een ander punt van zorg omtrent de renovatie is de verhoging van de kraam-
huur plus alle bijkomende lasten, zoals de inrichting van de kraam. Dergelijke 
kosten kunnen er bij kleine ondernemers flink inhakken. Een veelgehoorde 
opmerking is dan ook dat ‘de lui die de regeltjes bedenken zelf eens een dag 
op de markt moeten staan’, om te bezien of ze het hoofd boven water kunnen 
houden. Als deze lasten steeds verder oplopen, zal dit onontkoombaar door-
werken in een verhoging van de prijzen die de kooplui moeten gaan vragen 
voor hun handelswaar. En hogere prijzen betekent naar alle waarschijnlijkheid 
minder bezoekers. Het gaat hier dus om een regelrechte bedreiging voor het 
op peil houden van het aantal marktbezoekers. De marktondernemers hebben 
al een aanzienlijke inkomensachteruitgang moeten incasseren, vanwege de 
achterblijvende bestedingen in combinatie met hogere lasten.

Maar eventuele prijsverhogingen op de Haagse Markt raken natuurlijk vooral 
ook de vele Hagenaars met een lager inkomen die elke euro moeten om-
draaien. Er is dus alle reden om ervoor te waken dat de markt haar karakter als 
laagdrempelige, betaalbare en toegankelijke voorziening behoudt.   
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7. HART VOOR DE MARKT: 
VRAGEN AAN  
HET STADSBESTUUR

          

De Haagse Markt gaat de SP zeer aan het hart. Kleine ondernemers en de 
betaalbaarheid en toegankelijkheid van faciliteiten voor de kleine onder-
nemer moeten we als samenleving koesteren en in moeilijke tijden juist extra 
ondersteunen. In het geval van de Haagse Markt speelt er echter nog meer dan 
economie alleen. Zoals gezegd: onze Haagse Markt is befaamd in binnen- en 
buitenland, heeft een veelkleurig, multicultureel karakter en een belangrijke 
functie als sociale ontmoetingsplaats. De lokale politiek zou dan ook samen 
met de ondernemers de missie op zich moeten nemen om het beste uit de 
Haagse Markt te halen. 

Daarom wil de SP het stadsbestuur naar aanleiding van de bevindingen in dit 
rapport graag de onderstaande vragen stellen. Wij hopen dat het college door 
deze vragen te beantwoorden de nodige helderheid zal verschaffen aan de vele 
bezorgde marktkooplui die de SP heeft gesproken, en bovendien de bereidheid 
zal tonen om actie te ondernemen naar aanleiding van de problemen die zij bij 
ons hebben aangekaart.  

1. Erkent het college het belang van de Haagse Markt, zowel voor de werk-
gelegenheid als wel voor mensen die vanwege hun financiële situatie zo 
goedkoop mogelijk levensmiddelen willen inkopen?

2. Is het college bereid het communicatie- en aansturingsproces rondom de 
herinrichting van de Haagse Markt naar aanleiding van de kritiek van de 
marktkooplui kritisch te evalueren? Zo ja, op welke wijze? Zo nee, waarom 
niet?

3. Hoe staat het college tegenover de kritiek dat er geen vast aanspreekpunt is 
voor marktkooplui met betrekking tot het renovatieproces? 

4. Wat doet de gemeente Den Haag in deze slechte economische tijden om de 
ondernemers op de Haagse Markt te steunen en aan hun wensen tegemoet 
te komen? 
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5. Hoeveel nieuwe kramen staan er momenteel leeg? Hoe verhoudt dit aantal 
zich tot de situatie van voor het renovatieproces?

6. Op basis van welke criteria en hoe vaak wordt het functioneren van de 
markt meester geëvalueerd? 

7. Is het college bereid te onderzoeken hoe er tegemoet kan worden gekomen 
aan de wens om de parkeertarieven voor bezoekers van de markt te  
verlagen? 

8. Kan het college uitleggen waarom eerdere voorstellen voor een droogloop 
door de gemeente zijn afgekeurd?

9. Is het college bereid een zekere vorm van overkapping goed te keuren, 
zodat de marktkooplui hun gezamenlijke spaarpot die speciaal voor dit doel 
is aangelegd kunnen benutten? Zo nee, waarom niet? 

10. Kan worden uiteengezet welke lasten voor marktondernemers de afgexlo-
pen jaren zijn gestegen? Hoe hoog bedraagt de stijging van de vaste lasten 
procentueel en absoluut?

11. Kan ook worden uiteengezet welke invloed incidentele kosten die gepaard 
gaan met de renovatie, zoals de kosten van de aanschaf van eenheidsluifels, 
hebben gehad op de lasten van de marktkooplui?

12. Waarom is er binnen de nieuwe inrichting van de markt niet langer een 
ruimte gereserveerd voor de zogenaamde ‘branche ongeregeld’? 
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